

Robert PARKER, *Regionality and Greek Ritual Norms*

Abstract: This article asks to what extent Greek ritual norms are homogeneous throughout the Greek world. It looks in particular at rules concerning priesthoods, purity and sacrifice. Only the first group displays a clear regional line of division: sale of priesthoods is only attested in the east Greek world, beginning at Andros. That distinction aside, some local singularities or outliers occur in all categories, and some differences that must be due to epigraphic habit. But substantial and regular regional differences at the level of actual ritual practice do not appear. Study of Greek ritual norms may therefore suggest that in some aspects there existed a Greek religion, not just a multitude of locally varying Greek religions.

Résumé : Dans quelle mesure les normes rituelles grecques sont-elles homogènes dans tout le monde grec ? Pour répondre à cette question, l'article se penche en particulier sur les règles concernant la prêtrise, la pureté et le sacrifice. Une ligne de division régionale n'apparaît clairement que pour le premier groupe : la vente des prêtres n'est attestée que dans le monde grec oriental, à partir d'Andros. Cette distinction mise à part, certaines singularités locales ou exceptions se retrouvent dans toutes les catégories, et certaines différences doivent être imputées à l'habitus épigraphique. Mais des différences régionales substantielles et régulières dans la pratique rituelle effective n'apparaissent pas. L'étude des normes rituelles grecques peut donc suggérer que, sur certains points au moins, il existait une religion grecque, et pas seulement une multitude de religions grecques localement différentes.